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 נותשנה לפרויקט שיקום השכו 25דברים בכנס 
 

 
מי לאחור על הפרויקט, בעזרת השאלה:  מבטנעיף בחלק הראשון  אחלק את דברי לשניים: 

וגם  ,המצב הנוכחי את קצרות נעריך השניבחלק  ?מי הפיק תועלת מפרויקט שיקום השכונות ?נהנה
 . ת פרויקט שיקום השכונותלהמשיך ולקיים א האם יש סיבות טובותנשאל: 

 
נהנה?' מי נהנה מההשקעות של כשני מיליארד דולר במשך השנים 'מי השאלה הראשונה היא 

אמירה ראשונה חשובה בהקשר הזה היא שתקציבי הפרויקט הגיעו בדרך כלל   ?בשיקום השכונות
 ספרות הבינלאומיתאין זה מובן מאליו. על בסיס הכרות מעמיקה עם ה . לפעילויות שעבורן נועד הפרויקט

נות אחרות, במיוחד בחלק מהמדינות של ארה"ב, הממשלה הקצתה לכם שבהרבה מדי אספר, בנושא
לאו דווקא כרצונם,  שימוש בועשו אך ראשי הערים שזכו במימון תקציבים לפרויקטים של שיקום עירוני, 

חלק ניכר מן התקציב לא הגיע רבים מקומות ב. כמובן לא בכל מקום, אבל המתוכננים פרויקטיםה לצורך
כאשר אבל בדרך כלל, גם (, 'העתקת תקציבים' יה גםהקרו)'בריחת תקציבים'  הייתה אמנם.  אצלנו, ליעדו

שבהן לא פעל הפרויקט, ולא הועברו  , שכונותישובאותו , תקציבים הועברו לשכונות דלות אחרות בקרתה
ן רוב התקציבים אכחיובית: אמירה זו תאורה יפה יותר בשכונה מבוססת.  לבנייתלמכונית לראש העיר, או 

 הוזרמו למטרות שלהן יועדו.    
 ?מי קיבל חלק גדול מן התשומותנמשיך ונשאל: אל תוך שכונות הפרויקט,  בהסתכלות פנימה

, מכיוון שחלק ניכר מהתקציבים הלך לנושאים של ילדים יותר מאשר בוגריםבקצרה: קודם כל קיבלו  אשיב
מן התוכניות המיוחדות להם, וכמובן גם מדברים נהנו  ילדים ובני נוער ;יבלתי פורמאלו יפורמאל –חינוך 

, מכמה נשים נהנו יותר מגבריםשנית, מדיור, מתרבות, מפארק בשכונה.    –אחרים שהבוגרים נהנו מהם 
 לליבןכלל -בדרךיותר כל הנושאים האלה קרובים  –סיבות: אחת, הפרויקט טיפל בדיור, בשכונות, בילדים 

מתוכניות הם חשובים יותר להן, והן הרוויחו משיפור בהם.   גם  של נשים, הן מעורבות יותר בהם,
ת השכלה ייחודית ללומד ה, תוכני"תוכנית תהיל :אציין רק דוגמה אחתספציפיות נהנו במיוחד נשים. 

מכל מיני סיבות, ולא מפני שהגברים לא היו זקוקים  תה פתוחה כמובן לגברים ולנשים, אךהיא הייהמבוגר. 
 . השתתפו בתכנית השכלה משמעותית זוה, כמעט רק נשים "לתוכנית תהיל

היותר חזקים, בעלי  התושביםשאמירה נוספת, שאני מניחה שרוב האנשים כאן מודעים לה, היא 
הם החזקים .  בן ושגר, נהנו יותר מאשר החלשים המצוקה כלכלי גבוה יותר בתוך שכונות-חברתי ססטאטו

לוואות להרחבת הדירה, והתוכניות להרחבות היו חלק חשוב אלה שיכלו להרשות לעצמם לקבל את הה
, , יותר מהחלשיםהחזקיםמאוד, מרכזי מאוד, משמעותי מאוד, בשיפור התנאים של תושבי השכונות. 

למוסיקה, לשחמט ולמחשבים, והם יותר מן החלשים צרכו את  המיוחדיםם לקורסים הילדישלחו את 
שלא הגיעו שירותים אל  אינני אומרת בעזרת הפרויקט. כונותשאשר נוספו ל ,תרבותהחברה והשירותי 

קיווינו, שהנאות אלה תשכנענה את החזקים . אך פחות, כך שהחזקים נהנו הרבה יותרהגיעו,  ;החלשים
  להישאר ולגור בשכונות, אך לעיתים קרובות תקווה זו לא התממשה.

 
להוסיף  מבקשתאני כנס זה. שנאמרו עד כאן ודאי מוכרים לרבים מן המשתתפים בדברים ה

מי דיון שרווח בספרות הבינלאומית: זו שמתקשרת ל, מוכרתנקודה לדיון הזה, שנדמה לי שהיא פחות 
השכונות "חגית אמרה   ?האם אלה האנשים, התושבים, או השכונותמפרויקטים של שיקום?  מפיק תועלת

הפרויקט הישראלי שייך זה לא אותו דבר.  ת?השכונות, או האנשים בשכונו ; אני שואלת:'"במצב יותר טוב
המכוונות אל התושבים  פרויקטים של תוכניות כוללניותבעולם,  דומיםפרויקטים לקבוצה גדולה למדי של 

ו כולנבמקומם.   ומציב אחרים, התושבים והבנייניםשמסלק את  ,פרויקט פינוי ובינוי הקיימים. אין זה
 .קיימיםהבניינים ול קיימתהאוכלוסיה , המעניק טיפול אינטנסיבי לנו מדברים עליות הפרויקט שאמכירים א

והן  מפרויקטים מן הסוג הזה אלה התושבים. הן תושבים שנשארו בשכונות,מי שהרוויח גם אצלנו, ובעולם, 
לומד אוסיף כאן סיפור אישי: . ונמצאים היום בכל רחבי הארץ בה מאוד תושבים שעזבו את השכונותהר

והוא בא לספר לי עסקתי בנושאים של פרויקט השיקום, ש , שגילה לאחרונהטכניון סטודנטעכשיו ב אצלי
מתקדם, הוא סיפר שיכול היה להתקדם בחיים )והוא ממש  "ילד של שיקום שכונות"; -לדבריו  –וא שה
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עם מקום שקט אלמנה יכלה בעזרת הפרויקט ליצור חדר נוסף ו ה, מכיוון שאמן(תואר שני בטכניולומד ל
 .   פשרו לעמוד בבחינותהם שאהפרויקט  שקיבלו בעזרת שיעורי העזר ומפני  ללימודים לו ולאחותו,

הפרויקט תרם הרבה לשיפור תנאים ולשיפור הזדמנויות של בוגרים ושל ש המסקנה הכללית היא,
ותה עת . אבל באשהפרויקט טיפל בן בשכונותגרים ילדים, שהיום מפוזרים בכל מיני מקומות, לאו דווקא 

והיו שיפורים, אין שום  – כל השיפוריםאבל . נעצרה תההידרדרורבות שכונות ב, ה קרה בשכונות? אמנםמ
זו  .השכונות סבדרך כלל לא העלו את סטאטוכל אלה  –ספק שהיו שיפורים בדיור, בחינוך ובדברים אחרים 

א "המריאו", לא הפכו לשכונות ותכננו, השכונות ל חשבנושבניגוד לציפייה, בניגוד למה מסקנה עצובה: 
שלנו.  ההטעות הייתשייתכן  ,בחכמה שלאחר מעשהשרוב תושבי העיר חושבים שהן מקום טוב לגור בו . 

שתנאי דיור ושירותים לא קובעים את  ,היינו צריכים לדעת מן הספרות הבינלאומית לא היינו צריכם לקוות.
. בשכונהשל התושבים שגרים  סבר אחד: הסטאטודרק כמעט  הינו ותומה שקובע א  ;השכונה ססטאטו

אלא רק לטפל , וגם לא להוסיף תושבים יםלא להחליף תושב הואם האידיאולוגיה של הפרויקט היית
 הינן שינוי רמת ההכנסהשינוי ההכשרה המקצועית ו -אמרה חובב כמו שחגית  -, ואם הקיימיםתושבים ב

לא היה מלכתחילה שכנראה התמודד עימן, יכול לשיקום שפרויקט ה סוגיותלא ו במקרו סוגיות לטיפול
וגם כיום הן  בעבר, רבות מן השכונות היו בעייתיותהשכונות.  סאת סטאטו מקום לצפות שהפרויקט ישנה

אנו עורכים ניתוח שהשהעמיסו עליהן אוכלוסייה של עולים חלשים במיוחד.  שכונותעמוסות בבעיות, ודאי 
שקטנו הפערים בתנאי החיים של תושבי רבים יצאו נשכרים מן הפרויקט,  כאן בדיעבד מלמד, שתושבים

לא עברו שינוי דרמטי, השכונות רוב  השכונות שטופלו בהשוואה לשכונות המעמד הבינוני בישראל,  אולם,
 . למרות ההשקעות המרובות

 
   מה מצבו כיום?ותייחס אליה היא האם הפרויקט השתנה במשך הזמן, שאהשאלה השנייה 

פרופסור שמשוני התחיל לדבר על תקופות שונות היא שהפרויקט השתנה מאוד.  משמעית-התשובה החד
גם רעיונות  –אמר, היו תקציבים גדולים, אבל לא רק תקציבים גדולים  שהוא, כמו 84בפרויקט. עד 

היה  –ראשונות  חמש שניםבערך  –חדשניים וכוח פוליטי לדחוף אותם קדימה. באותה תקופה ראשונה 
פה פרויקט מאוד משמעותי, וחלק גדול מהדברים שחגית אומרת שהשפיעו על החברה הישראלית הם 

בין  ,אחר כך באה תקופה שהייתי קוראת לה תקופת מעברהתקופה ההיא, השנים הראשונות.   ילידי
ות , הסוכנמימון משמעותי, אבל עוד היה הצטמצמו במידה רבה, הצטמצמוהתקציבים . 1990-ל 1985

כך באה תקופה -אבל אחרוהפרויקט החזיק מעמד.  ,עלופ עדייןמעורבת, הרעיונות של העבר  הייתה עדיין
של תקופה , היום חוגגים אותןשאנחנו  השנים 25יותר ממחצית ב היום, ומדוברעד  1991 –מאוד ארוכה 

ת מספר השכונות, באותה עת, לא רק שלא הקטינו אמאד יחסית לגודל המשימות.  תקציבים קטנים מאוד
תושבי שכונות  - לא רק שלא הקטינו את מספר הסקטורים שהפרויקט מטפל בהם שכונות, 160-ב ומדובר

   וכנראה עוד אחרים, אלאמצוקה עירוניות, עיירות פיתוח, קו עימות, מגזר כפרי, ערבים, דרוזים, חרדים, 
, שהיום הפרויקט אלה היא דבריםמ תימסקנשלכאורה מטופלת.  ,שכל הזמן ממשיכים להרחיב את היריעה

 כוונותיהם  של העובדים בפרויקט טובות; הם משתדלים, הם משקיעים. . וכמעט ריק מתוכןהוא כלי מפואר 
אינו מגיע גבוהה על דברים שרוצים להשיג, אבל הביצוע בשטח  -המלל בתוכניות העבודה מדבר גבוהה

ציני לאומי לשיקום כמו שהיה לה בעבר, פרויקט ר ,וםהישל . לטעון שיש לישראל לקרסולי המלל הגבוה
. שכונות מצוקה, זו הטעייה של הציבור. להערכתי, אין טעם להמשיך לקיים את הפרויקט בצורתו הנוכחית

 לא בהיקף התקציבים הקיים ולא בצורות הפעולה שהתיישנו.
ד תקציבים גם במדינות אחרות קיצצו מאוות אחרות מתלבטים באותם דברים. גם במדינ

שאני  –, בהנחה התארגנו מחדש אולם באנגליה, בארה"ב, בהולנד ובמקומות אחרים,ממשלתיים. 
, אך לייעד אותן למשימות שונות חלקית ולבססן על שחשוב לקיים תכניות שיקום שכונתיות –מסכימה עמה 

ים, ולמדו שאפשר לגייס גילו יצירתיות במציאת מקורות מימון חדשמקורות מימון מגוונים. במקומות רבים 
. ישנו סקטור פרטי, לימוד מעין זהשל  צנועותאצלנו התחלות גם יש משאבים לא רק מן הממשלה. אמת, 

. אני יודעת שיושב פה ד"ר צביקה ם כשותפים אפשרייםאנחנו מתחילים להכירוישנו סקטור המלכ"רים, 
כזית של הפרויקט לגיוס חלק מתוכנית מר פעילותו אינהקהילה, אבל –, שעוסק בנושא של עסקיםויינשטיין

 משאבים. 
 

הישגים בעלי ערך לחברה  ראוי לזקוף לזכות הפרויקטואומר, כי אסיים  .הזמן לא מתיר לפרט
טלטלה רצינית ושינוי רציני. עליו להגדיר  בכדי להצדיק את המשך קיומו, עליו לעבור אולם הישראלית,

 .  ו להתארגן מחדש מבחינת מקורות המימוןמחדש את משימותיו ואוכלוסיותיו, ועלי
 

 

 

 


